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سرویس سیاسی-
روزنامه ایران دیروز درباره فایل صوتی منتشر شده از ظریف نوشت: »انتشار فایل مصاحبه محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه که قراری بر انتشار آن نبوده و صرفا برای پروژه ای تحت عنوان تاریخ شفاهی دولت اعتدال بوده، بازتاب ها، 

واکنش ها و تحلیل های متعدد و متفاوت البته با انگیزه های مختلف را به همراه داشته است.«
لازم به ذکر است که فایل گفت وگوی ظریف با سعیدلیلاز اخیرا از شبکه سعودی ایران اینترنشنال سردرآورد. فایلی 
که اظهارات خلاف واقع بسیاری در آن وجود دارد و گفته می شود که این مصاحبه در قالب پروژه تاریخ شفاهی توسط 
»حسام الدین آشنا« مشاور رئیس جمهور و رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری مدیریت می شده است.
روزنامه ایران در ادامه نوشــته است: »شــاید مهم ترین مسئله معطوف به این ماجرا، چرایی و چگونگی انتشار این 
مصاحبه آن هم در رسانه مخالف نظام و خارج از کشور است. پر بیراه نیست اگر چگونگی انتشار آن مشخص شود، آنگاه 
می توان بهتر و روشــن تر درباره اهداف آن نیز ســخن به میان آورد. با این همه فایل یاد شده به هر شکل و شیوه ای که 
به خارج از کشور راه پیدا کرده، مانع از مسئولیت تیمی که پروژه تاریخ شفاهی را عهده دار بوده در حفاظت و حراست 
از آن نیست. تاریخ شفاهی قواعد خاص خود را دارد و معمولا برای ثبت در تاریخ گرفته می شود و حتی گاهی از سوی 
مصاحبه شــونده قید هم می شــود که این مصاحبه در چه زمانی منتشر شــود. حتی طبق اصول مصرح و موکد تاریخ 
شفاهی، مصاحبه شونده ها حق انحصاری مصاحبه های خود را دارند، تا زمانی که )یا مگر اینکه( این حقوق را به فرد یا 
نهاد دیگری انتقال دهند که درباره این فایل صوتی چنین اجازه ای از طرف آقای ظریف نه داده شده و نه زمان و نحوه 

انتشار با رضایت ایشان بوده است.«
ارگان دولت افزود: »حتی طبق قواعد نهادهای تاریخ شــفاهی بین المللی »به کارگیری و انتشار محتوای مصاحبه 
باید با رعایت هرگونه محدودیتی باشــد که راوی برای آن مقرر کرده اســت.« وقتی راوی چندین بار گفته این بخش ها 
برای انتشار نیست، پس انتشار آن نافی حقی است که متعلق به راوی است.از آنجا که به قرار معلوم، دیگر اعضای دولت 
هم عملکرد و رویدادهای مهم خود در ۸ سال گذشته را در قالب همین پروژه روایت کرده اند، می طلبد که در حراست 

از دیگر فایل ها حتما اهتمام ویژه به عمل آید.«
دولت در سال 99 کسري بودجه خود را از بورس تامین کرد

روزنامه اعتماد روز گذشته در مطلبی با عنوان » از دست رفتن نیمي از دارایي ایراني ها در بورس« به بررسی نامه 
سرگشاده انجمن توسعه سرمایه گذاري حرفه اي به سران قوا پرداخت و به نقل از یکی از امضا کنندگان این نامه نوشت: 
»با توجه به کدهایي که در بورس وجود دارد باید گفت در حال حاضر حدود ۴۶ میلیون ایراني در بورس حضور دارند 
اما اینکه گفته شــده حدود ۴۰درصد از دارایي خود را در این مدت در بورس از دســت داده اند، جاي تامل دارد... دولت 
در سال ۱۳۹۹ بخشي از کسري بودجه خود را از بورس تامین کرد، واقعیت این است که در این مدت هزینه تحریم ها 

و اقدامات دونالد ترامپ علیه ایران و بي کفایتي هاي مدیران کشور را سرمایه گذاران بورسي پرداخت کردند«
گفتنی اســت کلاه بردار معمولاً به فردی اطلاق می شــود که با فریب فرد یا افرادی به روش های مختلف اقدام به 
خالی کردن حساب بانکی وی می کند و با وضعیت آشفته این روزهای بازار سرمایه به نظر می رسد دولت روحانی نیز با 
فریب افکار عمومی و دعوت به سرمایه گذاری در بورس ابتدا سرمایه مردم را به بورس کشانده و سپس با عدم حمایت 
لازم از بازار، چوب حراج به ســرمایه مردم عمدتاً با توان مالی کم که با وعده های رویایی او پا به ســرزمین ناشــناخته 

بورس گذاشتند، زده است.
بلای مدیریت دولت مورد حمایت اصلاح  طلبان بر بورس

روزنامه ابتکار در مطلبی نوشت: سهام عدالت حالا در زمره دارایی های بخش مهمی از ایرانیان است. تصمیماتی که 
برای عرضه سهام عدالت و آزاد سازی بخشی از این سهام صورت گرفت، به عقیده برخی کارشناسان فشار اولیه فروش 

در بازار سرمایه را رقم زد.
در ادامه این مطلب آمده است: حالا انجمن توسعه سرمایه گذاری حرفه ای در بیانیه ای اعلام کرده است: تقریباً نیمی 
از ایرانیان ۴۰ درصد دارایی خود را در بورس از دســت دادند و اینک برخی به صورتی کاملًا کورکورانه راهی بازارهایی 
نظیر رمز ارزها شــده اند که بی تردید به خروج نقدینگی از کشــور منجر شــده و یا در بازار ارز و سکه به انتظار سقوط 
اقتصاد کشور یا در بازار املاک به دنبال گرانی و تورم آینده هستند. در عین حال، ۱۲۴ فعال این بازار با انتشار نامه ای 
با عنوان »جایگاه بانک مرکزی در حمایت از بازار ســرمایه به عنوان ثروت ملی«، بســته پیشنهادی خود را در ۱۵ مورد 

مطرح کردند. جزئیات این نامه اینجا در دسترس است.
ابتکار نوشت: نکته مهم اینجاست که کارشناسان به استناد کمبود نقدینگی شدید در بورس و افزایش مداوم عطش 

فروش از سوی سهامداران حقیقی، از دست رفتن شاخص یک میلیون واحدی را نیز بسیار محتمل می دانند.
التهاب مردم پس از هشت  سال مدیریت اصلاح طلبان

روزنامه آرمان از جمله روزنامه های طیف موسوم به اصلاح طلب در شماره دیروز خود یادداشتی را از علی خرم، از 
کنشگران سیاسی همین طیف منتشر کرد.

در بخشــی از این یادداشــت می خوانیم: »...وارد آمدن شوک خشکسالی و یا شوک گفت وگوهای وزیر امور خارجه 
دیگر طاقت فرساست. مردم همه ملتهب هستند، از فشار اقتصادی و بالا رفتن مالیات ها و بالا رفتن روزانه قیمت ها ملتهب 
هستند، از اینکه سیاست خارجی کشور در مسیر همکاری سازنده]!![ با همه کشورهای منطقه و جهان پیش نمی رود، 

ملتهب هستند که هم عرض بقیه کشورها از امتیاز واکسن علیه کرونا برخوردار نیستند...«
این نوشتار در ادامه آورده: »ملتهب هستند چرا اسرائیل به ویژه در یکسال گذشته در پیاده روهای تهران به راحتی 
گام برمی دارد، ملتهب هســتند، چرا هیچکدام از اختلاس گران فراری به چنگال عدالت گرفتار نشــده و پول های مردم 
ایران به خزانه برنگشته است...ملتهب هستند که چرا تحریم ها برداشته نمی شوند و حال و روز و معیشت مردم به حالت 

عادی و بانشاط نمی گردد؟«
نویســنده سپس افزوده است: »این عقده ها و ده ها عقده دیگر نظیر اینها جان مردم را به لب رسانده و منتظر یک 
تســکین دهنده آلام می باشند...چرا سیاست خارجی، اقتصاد و صنعت همواره باید در خدمت سیاست های امنیتی قرار 

گیرند و از آنها به عنوان عناصر مستقل در ویترین جمهوری اسلامی استفاده نگردد؟«

اولین انتحار؛ یا لگدی زیر میز
نظرسنجی ها و فضای شکل گرفته سیاسی پیشاانتخاباتی کشور، خبر از خالی 
بودن کفه  ترازوی اصلاح طلبی می دهد. ضعفی که فقط در مهره مطلوب سیاسی 
نیست، در گفتمان غالب هم هست. اصلی ترین گفتمان این جریان به عنوان برگ 
برنده در این سال ها، مذاکره برای رونق و برون رفت از مشکلات، پس از هشت سال 
تجربه زیسته جمعی، جذابیتی برای کسب رای ندارد. از طرفی مذاکرات وین هم، 
به عنوان آخرین تلاش برای زنده نگه داشتن بیرق این راهبرد، با سرسختی طرف 
مقابل و حتی راضی نشدن به اعطای حداقل هایی صوری، نمی تواند تنها امید این 
جریان برای ماندن در راس هرم اجرایی کشــور باشد. حالا به یک شک اساسی و 
تغییر انگاره شدید نیازست، برای برهم زدن فضای سیاسی و ایجاد موجی پیش بینی 

نشده؛ باید اتاق فکرها یک انتحار کنند و فایل مصاحبه ظریف درز پیدا می کند.
حالا با این انتحار، شــخصیت بیرونی گذشــته ظریف، کشته می شود و یک 
ظریف دیگر پا به عرصه سیاســت می گذارد. ظریفی که برای دفاع از برجامش از 
رهبری هزینه می کرد، به ظریفی که برنامه راهبردی اش قربانی »حاکمیت میدان« 
شده است. ظریفی که دیپلماسی اش را روی دیگر سکه مقاومت و سردار سلیمانی 
بیان می کرد، به ظریفی که مقاومت و حضور منطقه ای را، تقابلی شبه لجاجت بار، 
علیه دیپلماســی تعریف می کند. چهره جدیدی که قرارســت رسانه ها از ظریف 
به عنــوان گزینه اصلی جریــان غرب گرا مخابره کنند، تلاشی ســت برای احیای 
دوقطبی مذاکره- مقاومت / رفاه و گشایش- تحریم و فشار اقتصادی / نظامی گری 

جنگ طلبانه- دیپلماسی صلح و آرامش و... 
حالا حرف های شــاذ ظریف، به عنوان یک مقام رسمی، خون مخالفان زیادی 
را بــه جوش مــی آورد و بیانیه ها و تحلیل ها زیادی را به همــراه می آورد و تنور 
دوقطبی های کهنه، گرم می شود تا شاید روح محتضر تفکر سازش دوباره از پس 

این انتحار احیا شود.  
در طراحی این بازی رســانه ای، در صورت موفق نشــدن در ایجاد اقبال به 
چهره در برابر حاکمیتی ظریف، جامعه قطعاً نســبت به انتخابات دلسرد می شود، 
چون این بروز رســانه ای این را به مخاطبان میلیونی این فایلِ به اصطلاح داخلی 
و خصوصــی القــا می کند که امیدی برای تغییر و اصلاح نیســت، یک حاکمیت 
تک ساحتی بر کشور غالب است که بی اعتنا به منتخب مردم سیاست های خودش 
را دنبال می کند! که این هم به نوعی لگد زدن به زیر میز بازی ست. میز بازی که 
هشــت سال در اختیارشان بوده و با راهبرد غلطشان فرصت ها را از دست داده اند 
و متفرعنانه سیاســت خارجی را یک مقوله نخبگانی معرفی می کند که نباید به 
کف خیابان کشیده شود. در حالی که هنوز بعد سال ها تجربه آکادمیک و حرفه ای 
بدیهیــات تعامل با دنیــا را، غلط فهم می کند و در دفاع از برجام می گوید که اگر 
توافق بدی بود آمریکا از آن خارج نمی شد! همان مردم کف خیابان هم می دانند 
که وقتی راهبرد مذاکره و توافق به هر قیمتی اصالت پیدا می کند، طرف مقابل را 
به گرفتن امتیاز های بیشتر در توافق های جدید تشویق می کند. شکست خوردن 
مقابل رقیب در یک انتخابات کم رونق را، برخلاف داعیه هاشان بر شکست در یک 

انتخابات پرشکوه  ترجیح می دهند.
این اولین انتحار جریان اصلاحات بود، حتی اگر به حذف همیشــگی ظریف 
از صحنه سیاســت منجر شود، حتی اگر مصالح کشــور قربانی شود و حتی اگر 
اصل جمهوریت زیر ســؤال برود، آنها به راحتــی نمی خواهند قدرت را به رقیب 
سیاسی شان تحویل بدهند، قصورهای فاحششان در دیپلماسی را بر گردن نجیب 
مقاومت می اندازند تا مســئولیت شکست راهبردی شان دامن شان را در انتخابات 
نگیرد. تا آخرین روزهای خرداد باید منتظر چنین انتحارهای متهورانه ای بود و اگر 
نشــد باز هم زیر میز خواهند زد و اصل انتخابات را زیر سؤال خواهند برد، این بار 
شاید سراغ شورای نگهبان و نظارت استصوابی اش بروند، حقیقت و راهبردی برای 
تغییر وضع موجود ندارند، که خود مســبب آنند، به همه چیز چنگ خواهند زد، 

قبل از غرق شدن نهایی.
علی غلام زاده

درمکتب امام

درس تاریخ
آن صلح تحمیلی که در عصر امام حســن واقع شد، آن حکمیت 
تحمیلی که در زمان امیرالمؤمنین واقع شــد و هر دویش به دســت 
اشخاص حیله گر درست شد، این ما را هدایت می کند به اینکه نه زیر 

بار صلح تحمیلی برویم و نه زیر بار حکمیت تحمیلی.
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 سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

بازگشت ۱۸ هزار هکتار از اراضی ملی و منابع طبیعی 
به بیت المال در سال ۹۹

کوتاه از انتخابات
»رستم قاسمی« اعلام کاندیداتوری کرد

»رستم قاسمی« وزیر سابق نفت دیروز در نشست خبری طی 
قرائت بیانیه ای، به صورت رســمی  برای انتخابات ریاست جمهوری 

۱۴۰۰ اعلام کاندیداتوری کرد.
قاسمی در این بیانیه تصریح کرد: افتخارم این است که در سپاه 
خدمت کرده ام و عمرم را در حوزه اقتصادی، آبادانی، ســازندگی، 
صنعت، معدن، مسکن، انرژی، کشاورزی و تجارت بین المللی کشور 
گذرانده ام. با سوابقی که دارم فکر می کنم با یک ساختار نظام یافته 

و تفکر مهندسی می توان از شرایط و مشکلات موجود عبور کرد.
وی در پاسخ به سؤالی درباره معرفی کابینه مدنظر خود، بیان 
کرد: برای معرفی کابینه زود است و باید جلوتر برویم، معرفی وزرا 
شــرایط خاص خود را دارد. اما حتمــا تیم همراه خود را به مردم 
معرفی خواهیم کرد و این را بگویم که حداقل ۵۰ درصد از کابینه 

و همکاران اصلی من جوانان خواهند بود.
این فعال سیاسی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا در صورت 
اجماع اصولگرایان به نفع کسی کنار می روید؟، گفت: در مجموعه 
اردوگاه نیروهای انقلابی، در دوره ای دوستان اجماع نکردند. به نظر 

من حتما در این اردوگاه نیاز به اجماع داریم.
قاسمی اعلام کرد: با آیت الله رئیسی دو ماه پیش دیدار کردم و 

او گفت برنامه ای برای حضور در انتخابات ندارم.
باید سالی یک میلیون مسکن جدید بسازیم

وزیر سابق نفت و کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری 
همچنین در مصاحبه با باشگاه خبرنگاران گفت:»ما کشوری هستیم 
که در آن سالی یک میلیون نفر وارد بازار کار می شوند که این امر 
یعنی فارغ التحصیلی یک میلیون نفر، نیاز یک میلیون نفر به مسکن 
و یک میلیون نیاز به ازدواج. ما باید سالی یک میلیون مسکن جدید 
بسازیم، زیرا نیاز داریم و اگر این اقدام انجام شود تقریبا تمام صنایع 

کشور در تمام حوزه ها فعال می شود.«
قاســمی در ادامه گفت:»به دلیل تجربه بســیار بالای خود در 
حــوزه اقتصاد قــول می دهم در صورتی که رئیس جمهور شــوم 
مشــکل  اشتغال جوانان را حل کنم؛ قطعا می توان مشکل  اشتغال 

در کشور را حل کرد.«
پزشکیان: به نفع جهانگیری کنار می روم،

اما لاریجانی نه
مســعود پزشــکیان، نماینده اصلاح طلب مجلس و کاندیدای 
احتمالی انتخابات ریاست جمهوری در مصاحبه با روزنامه خراسان 
گفت:»من اگر رئیس جمهور شوم قطعا آن کارهایی را که به عنوان 
نماینده می خواستم بکنم در جایگاه بالاتری انجام خواهم داد. اینجا 
حرفش را می زنم و آنجا اجرا خواهم کرد در نتیجه از مردمی که به 
من رای دادند که بروم و از حقشان دفاع کنم راحت تر دفاع می کنم. 
من در نمایندگی هیچ وقت وعــده دروغ ندادم، در انتخابات پول 
خرج نمی کنــم و مردم کمک می کنند اگر حرف های بی ربط زده 
بودم مردم به من رای نمی دادند در این دوره مجلس اصلاحاتی ها 
رای ندادنــد با وجود آنکه من اصلاحاتی بودم در تبریز رای اول را 
آوردم. همان مــردم به من رای دادند چون با مردم صادق بودم و 

دروغ نگفتم و زندگی و بچه های من را می شناسند.«
پزشکیان در بخش دیگری از این مصاحبه گفت:»اگر بر اساس 
نظرســنجی کسی شایسته تر باشد و مردم اقبال داشته باشند من 

کنار می کشم.«
وی در پاســخ به این سؤال که »گفته بودید برای لاریجانی یا 
جهانگیری کنار نمی کشید« گفت:»لاریجانی را گفته بودم و درباره 
جهانگیری اگر نظر مردم باشد کنار می روم و کمکش هم می کنم«.

آذر منصوری: انتخابات به تعویق بیفتد!
آذر منصوری، قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران گفت: 
تعویق زمان برگزاری انتخابات در قانون در نظر گرفته شده است، 
دولت متولی این انتخابات است. تنها راهکار برای افزایش مشارکت، 
این است که انتخابات تا زمان خفیف تر شدن موج کرونا به تعویق 
بیفتد. در غیراین صورت آنچه که قابل پیش بینی اســت این است 
کــه در کنار همه عواملی که به ســردی انتخابات کمک می کند، 
کرونا نیز به مراتب مزید بر علت خواهد شــد و بر درصد مشارکت 
شهروندان در انتخابات اثرات بسیار منفی به جای خواهد گذاشت.

انتقاد شورای ائتلاف نیروهای انقلاب
 از طراحی های انتخاباتی مسئولان

شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب با صدور بیانیه ای در واکنش 
به انتشــار فایل صوتی وزیر امور خارجه، آورده است: از مسئولان 
دیپلماتیک کشــور می خواهیم از بازی های رســانه ای و عملیات 

روانی پرهیز کنند.
در این بیانیه آمده است: شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، ضمن 
ادای بلندترین و صمیمانه ترین احترام ها به مقام رفیع حاج قاسم 
عزیز، با عنایت به وضع نامساعد اقتصادی و نارضایتی گسترده مردم، 
به دولتمردان خصوصاً مسئولان دیپلماتیک کشور هشدار می دهد در 
فرصت باقی مانده از بازی های رسانه ای و عملیات روانی حذر کنند 
و تنها به معیشت و سلامت مردم بیاندیشند و به جای طراحی های 
پیچیــده برای رقابت های سیاســی و انتخاباتی، از همین فرصت 
خدمت بهره برداری کنند که این کار به صلاح و فلاح نزدیک تر است.

تحریم انتخابات در جریان اصلاحات
 هیچ جایگاهی ندارد

غلامرضا ظریفیان، فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگویی با 
بیان اینکه »اصلاح طلبان در همین شرایط فعلی هم نمی توانند دست 
از جمهوریت نظام بکشند و تحریم انتخابات در جریان اصلاحات هیچ 
 جایگاهی ندارد« گفت: اصلاح طلبان باید به سمت خیرالموجودین 

بروند تا اساس انتخابات در کشور و مفهوم انتخاب حفظ شود.
ممکن است در شرایطی اصلاح طلبان از لاریجانی حمایت کنند

وی در بخــش دیگری از این گفت وگو در پاســخ به ســؤالی 
درباره حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی بیان کرد: حالا یک حزبی 
از اصلاح طلبــان مانند کارگــزاران از لاریجانی حمایت می کند یا 
بخش هایی از اصولگرایان سنتی از او حمایت می کنند؛ مگر آنها چه 

پایگاه اجتماعی ای دارند که بتوانند تعیین کننده باشند.
وی افزود: ممکن اســت در شرایطی که اصلاح طلبان نتوانند 
نامزدی معرفی کنند به صورت فردی و نه در قالب تشــکیلاتی به 

لاریجانی رأی دهند و از او حمایت کنند.

ستاد انتخابات: آماده برگزاری انتخابات تمام الکترونیک
در تهران هستیم

ســخنگوی ستاد انتخابات کشــور از آمادگی این ستاد برای 
برگزاری انتخابات تمام الکترونیک در شــهر تهران در بستر شبکه 

داخلی و بدون استفاده از اینترنت خبر داد.
 ســید اسماعیل موسوی با  اشــاره به اینکه ۳۴ هزار دستگاه 
الکترونیک اخذ رای داریم گفت: اگر در هر شــعبه ۳ یا ۴ دستگاه 
مســتقر کنیم در ۱۰ هزار شــعبه اخذ رای می توانیم انتخابات را 

به صورت تمام الکترونیک برگزار کنیم.
دبیر ســتاد انتخابات کشور خاطرنشــان کرد: هیئت مرکزی 
نظارت با برگزاری انتخابات الکترونیک در ۸ کلانشهر مشهد، کرج، 
قم، تبریز، اصفهان، شیراز، اهواز و کرمانشاه موافقت کرده و در این 

شهرها هم انتخابات به صورت تمام الکترونیک برگزار خواهد شد.
موســوی در ادامه گفت: با تلاش های ستاد انتخابات کشور 
اخیــرا هم طی توافق با هیئت مرکزی نظــارت برای برگزاری 
الکترونیکی انتخابات در ۱۶ شــهر و مرکز استان نظیر ساری، 
رشت، ارومیه، ایلام، بجنورد، بوشهر، بیرجند، خرم آباد، شهرکرد، 
یاســوج، گرگان، همدان، زنجان، قزوین، سمنان و بندرعباس 

موافقت صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه رویکرد ستاد انتخابات کشور بر افزایش هرچه 
بیشتر برگزاری انتخابات تمام الکترونیک در شهرهای مهم و بزرگ 
کشــور اســت؛ گفت: در تلاش هستیم هفت تا هشت شهر هم به 
لیست برگزاری انتخابات تمام الکترونیک بیفزاییم و با این حساب 
امیدواریم بتوانیم در بیش از ۳۰ شــهر کشور انتخابات را به صورت 

تمام الکترونیک برگزار کنیم.
موسوی خاطرنشان کرد: در کنار همه تجهیزات الکترونیکی، 
همه ابزار و اقلام انتخابات دستی را در همه شعب مستقر می کنیم تا 
در صورت از کار افتادن دستگاه ها یا دچار مشکل شدن آنها و طولانی 
شدن رفع مشکل احتمالی، امکان اخذ رای دستی هم فراهم باشد.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه انتخابات در بستر 
شــبکه داخلی برگزار می شــود، گفت: ما به هیچ وجه از اینترنت 

استفاده نمی کنیم.
مدیرکل ســتاد انتخابات کشــور با  اشــاره به تداوم شرایط 
کرونایی کشور هم گفت: ما با پیش بینی بدترین شرایط کرونایی، 
همه مقدمات برگــزاری انتخابات را فراهم کرده ایم و رعایت تمام 
پروتکل های ویژه انتخابــات را در همه فرآیندهای آن پیش بینی 
کرده ایم و هر هفته موضوع برگزاری انتخابات در ســتاد مقابله با 

کرونا مطرح و بررسی می شود.
موســوی با  اشــاره به مزایای برگزاری انتخابــات به صورت 
الکترونیک، مثل سهولت و دقت در برگزاری انتخابات و تسریع در 
شمارش آراء و اعلام نتایج، گفت: هیئت مرکزی نظارت در آخرین 
نامه فقط با برگزاری انتخابات الکترونیک در ۸ کلان شــهر به جز 
تهران موافقت کرد، اما با توجه به اینکه زیرساخت های فنی در تهران 
مهیاســت و امکانات فنی هم در تهران مستقر است، مکاتبه ای را 
با رئیس مجلس داشــته ایم و توجیهات فنی و حقوقی و اجرایی را 
باز مطرح کردیم و امیدواریم که در دســتور کار مجلس و هیئت 
مرکــزی نظارت قرار بگیرد و ما آمادگی صد در صد داریم که تهران 

را هم به صورت ویژه الکترونیک برگزار کنیم.

اهتمام  گفت:  قضا  دستگاه  سخنگوی 
جدی قوه قضائیه در مبارزه با زمین خواری 
تنها تشکیل پرونده نبوده؛ بلکه بازگشت 
اراضی به منابع ملی، دولت و بیت المال را 

در پی داشته است.
به گزارش خبرگزاری میزان، غلامحســین 
اســماعیلی ســخنگوی قوه قضائیه در چهل و 
دومین نشســت خبری خود با اصحاب رسانه با  
اشــاره به عملکرد سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور درباره تثبیت مالکیت و صدور اســناد 
مالکیت کاداستری که از اولویت های این سازمان 
در ســال ۹۹ بوده، گفت: البتــه این مهم باید 
ســال های قبل مورد توجه قرار می گرفت؛ ولی 
به لحاظ عدم تخصیص اعتبــار کافی از ناحیه 
دولت و مجلس اجــرای قانون حدنگار با تاخیر 
مواجه شده بود؛ ولی خوشبختانه در سال ۱۳۹۹ 

پیشرفت های خوبی داشتیم.
اسماعیلی افزود: در ســال ۱۳۹۹ بیش از 
۵۴.۵ میلیون هکتار از اراضی کشور جهت صدور 
سند مالکیت آماده سازی و تثبیت مالکیت شده 
است. بعد از تثبیت مالکیت این اراضی، برای ۴۷ 
میلیون هکتار از اراضی کشور سند حدنگاری و 
کاداســتری صادر شــده که این رقم نسبت به 
سال ۹۸ رشــدی معادل ۴۷۸ درصد و نسبت 
به دوره ۴۰ ســاله گذشته رشدی معادل ۳۲۷ 

درصد داشته است.
وی ادامــه داد: در زمینه تثبیت مالکیت در 
سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ رشدی معادل ۴۴۵ 
درصد داشته ایم که این موضوع بیانگر این است 
که در این حوزه با شتاب بسیار مناسبی اجرای 
قانون حدنگار، تثبیت مالکیت و صدور اســناد 
کاداستری در حال انجام است و در آینده ای نه 
چندان دور ان شــاءالله در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
بتوانیم اجرای قانون کاداستر را به اتمام برسانیم.

سخنگوی دستگاه قضا گفت: علاوه بر این در 
فرایند اجرای اسناد، سازمان ثبت اسناد متوجه 
این شــد که ۶۰ سال است در این کشور عکس 
برداری هوایی انجام نشــده است که البته این 
تکلیف متوجه سازمان های دیگر از جمله سازمان 
جغرافیایی و بخش های دیگر کشور است. سازمان 
ثبت اسناد و املاک با انعقاد قرارداد با پنج شرکت 
دانش بنیان مقدمات عکس برداری هوایی جدید 
از تمامی پهنه کشــور ایران اسلامی ما را فراهم 
کرده که ایــن عکس برداری های جدید کمک 
شایانی در تثبیت مالکیت و جلوگیری از تغییر 

وضعیت اراضی در بخش های مختلف می کند.
دستاوردهای مبارزه با زمین خواری

اسماعیلی در پاســخ به سؤالی درخصوص 
عملکــرد قوه قضائیه در حــوزه مبارزه با زمین 
خواری، اظهارداشــت: یکی از محور های مهمی 

که در ســال ۱۳۹۹ مورد توجــه همکاران در 
سراسر کشور قرار گرفت، موضوع مبارزه با زمین 
خواری اســت.نتیجه عملکرد همکاران در سال 
۱۳۹۹ موجب بازگشت بیش از ۱۸ هزار هکتار 
از اراضی ملی و منابع طبیعی به بیت المال شد 
و در استان های مختلف در این حوزه همکاران 

زحمت کشیده اند.
وی با بیان اینکه در استان آذربایجان غربی 
۸۴۰ هکتار، در اســتان البــرز ۷۰۰ هکتار، در 
استان ایلام ۵۰۷ هکتار، در استان بوشهر ۳۶۰ 
هکتار، در اســتان تهران ۲ هزار و ۹۷۳ هکتار و 
در استان چهارمحال و بختیاری ۳ هزار و ۵۲۶ 
هکتار از اراضی ملی، منابع طبیعی و کشاورزی 
به بیت المال بازگشــت، افزود:اگــر بخواهم از 
شهرســتان ها و مناطق مثال بزنم، می توانم به 
اراضی ۲۵ هکتاری هفت سنگان قزوین، اراضی 
۲۵ هکتاری تپه سرخه لواسان، اراضی دو هزار و 
۲۰۰ هکتاری فشم، اراضی ۱۰۰ هکتاری کلات 
و شــهرک صنعتی قم بــا ۱۱۶ هکتار و بخش 
دیگری از اراضی کشــاورزی قزوین به وســعت 
۷۶۳ هکتار یاد کنم که نقطه به نقطه مشخص 
اســت که اهتمام جدی قوه قضائیه در مبارزه با 
زمین خواری تنها تشــکیل پرونده نبوده؛ بلکه 
بازگشت اراضی به منابع ملی، دولت و بیت المال 

را داشته است.
ادعای رفتن بابک زنجانی از ایران 

صحت ندارد
سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سؤالی 
درخصــوص ادعاهایی مبنی بــر رفتن بابک 
زنجانــی از ایران، گفت: ایــن ادعایی که در 
مورد بابک زنجانی مطرح شده، صحت ندارد. 
تعجب می کنیم از کسانی که خود را سال ها 
سیاستمدار و مدعی رسیدن به مقامات عالی 
کشوری می دانند که آنها بر اساس یک شنیده، 
اخباری کذبی را در جامعه منتشــر می کنند. 

این ادعای خروج بابک زنجانی از کشور مطلقاً 
صحت ندارد.

 بهره مندی بیش از ۴0 هزار نفر از زندانیان 
از مرخصی اعطایی جدید رئیس قوه قضائیه
اسماعیلی در پاســخ به سؤالی درخصوص 
وضعیت زندان ها با توجه به خیز کرونا در کشور و 
اقدامات مقابله ای با این ویروس در زندان ها گفت: 
سازمان زندان ها و قوه قضائیه برای تامین سلامت 
زندانیــان و جلوگیری از ابتــلای آنها اقدامات 
موثری را انجام داده که بار ها مورد تقدیر وزارت 
بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا قرار گرفته 
است؛ البته در همینجا باید اشاره کنم که کمک ها 
و حمایت های وزارت بهداشت در این حوزه موثر 

بوده و کمک های خوبی انجام شده است.
وی ادامه داد: علاوه بر آن اعطای مرخصی 
به زندانیان که از اول دوره کرونا بوده، ادامه 
دارد و در مــاه مبارک رمضان چند روز قبل 
ریاست قوه قضائیه با صدور بخشنامه جدید به 
جمع قابل توجهی از زندانیان مرخصی مجدد 
اعطــا کرده اند.با توجه به موج چهارم کرونا و 
در راســتای هشدار هایی که وزارت بهداشت 
و ســتاد ملی مقابله با کرونا داده بود و هم با 
توجــه به در پیش بودن لیالی قدر، مرخصی 
۲۰ روزه برای زندانیان در نظر گرفته شــد و 
از هفته پیش آغاز شــده که تا امروز بیش از 
۴۰ هــزار نفر از زندانیان از مرخصی اعطایی 
جدید قوه قضائیه بهره مند شدند.پرونده جمع 
دیگری از زندانیان در حال بررسی است و در 
روز های آینده و به ویژه به مناســبت میلاد 
امام حســن)ع( و لیالی قــدر، تعداد دیگری 
از زندانیــان به مرخصی خواهند رفت و دوره 
مرخصی ۲۰ روزه دوره مناسبی است که هم 
به خلوت شدن زندان ها کمک می کند و هم 
بیانگــر اهتمام قوه قضائیه برای جلوگیری از 
شــیوع این ویروس در مجموعه زندان های 

کشور است.
فرایند اقدامات مقدماتی 

برای تشــکیل جلســات دادگاه پرونده 
هواپیمای اوکراینی 

سخنگوی قوه قضائیه در ادامه نشست خبری 
خود، در پاســخ به سؤالی پیرامون ادعا هایی که 
در رابطه با هواپیمای اوکراینی مطرح می شود و 
اینکه آیا دادگاه رســیدگی به این موضوع علنی 
خواهد بود یا خیر، گفت: از سوی سازمان قضایی 
نیرو های مسلح اعلام شده که پرونده مورد  اشاره 
با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شده است 
و فرایند اقدامات مقدماتی برای تشکیل جلسات 
دادگاه این پرونده در حال انجام اســت؛ چرا که 
به لحاظ نوع پرونده، فرایند های قانونی ای وجود 

دارد که باید لحاظ و رعایت شود.
اسماعیلی افزود: علنی بودن یا نبودن جلسه 
دادگاه پرونده مزبور نیز در زمره اختیارات رئیس 
 دادگاه اســت و تاکنون تصمیمی ویژه از ناحیه 
ریاست دادگاه درخصوص کیفیت جلسه دادگاه 
اعلام نشــده است، همزمان با برگزاری جلسات 
دادگاه وضعیــت علنی یا غیرعلنــی بودن آن 

روشن می شود.
وی ادامــه داد: در مســیر انجام تحقیقات، 
دادســرای نظامــی ما با به کارگیــری تیم های 
تخصصــی در حوزه های مختلف و با بهره گیری 
از کارشناسان ذی ربط اعم از کارشناسان حوزه 
نظامــی و دفاعی، کارشناســان حــوزه صنایع 
هواپیمایی و حوزه حمل ونقل هوایی و حوزه های 
مختلف و با استفاده از اطلاعات مندرج در جعبه 
سیاه هواپیما، دقیق ترین و فنی ترین بررسی ها را 
انجام داد و نتیجه بررسی ها در قالب قرار نهایی 
و صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شد. باید 
تأکید کنم که مراحل استخراج اطلاعات مندرج 
در جعبه سیاه هواپیما با کار مشترک بین المللی 
و با حضور نمایندگانی از ایران و برخی کشور های 
دیگر انجام گرفت. همه این بررسی های دقیق و 
فنــی قضایی حکایت از غیرعمدی بودن حادثه 
مزبــور دارد و ادعای عمــدی بودن این حادثه، 
مســتند نمی باشــد. بخش قابل توجهی از این 
ادله و مســتندات در اختیار هیئت های اعزامی 
از کشــور های ذینفع به ویژه اوکراین قرار گرفته 
و نحوه اقدام و بررسی های دقیق قضایی در این 
پرونده مورد تأیید کشور های دیگر که در جریان 
کیفیت تحقیقات و بررسی های این پرونده بودند، 
قرار گرفته است. همه این موارد حکایت از این 
دارد که قوه قضائیه برای کشف حقیقت و برای 
رسیدگی به این پرونده، هیچگونه اهمالی نداشته 
و دقیق ترین رسیدگی ها را انجام داده است و رای 
دادگاه هم بعد از برگزاری جلســات رسیدگی 

اعلام می شود.

نگاه

آیت الله جنتی در جلسه فوق العاده شورای نگهبان:

همه باید تلاش كنند انتخابات پیش رو باشکوه برگزار شود
در بررسی صلاحیت های ریاست جمهوری

 با دقت هرچه بیشتر عمل می كنیم
دبیر شــورای نگهبان گفت: بررســی و احراز صلاحیت داوطلبان 
انتخابات امر بســیار مهمی است که ان شاءالله با توجه به مر قانون این 

وظیفه را مثل گذشته با دقت هرچه بیشتر انجام خواهیم داد.
آیت الله احمد جنتی، دبیر شــورای نگهبان در جلسه فوق العاده این شورا با 
تبریک به مناســبت ولادت امام حسن مجتبی)ع( گفت: ماه مبارک رمضان به 
نیمه های خود رسیده و باید با خواندن دعا و مناجات های وارده از فیوضات این 

ماه که ماه بخشش و مغفرت است، بهره کافی را ببریم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورای نگهبان، وی همچنین با اشاره به 
گســترش فزاینده شیوع ویروس کرونا در کشور، اظهار داشت: باید ضمن دعا و 
درخواست از خداوند متعال برای نابودی این ویروس منحوس، با دقت بیشتری 
پروتکل های بهداشــتی را رعایت کرده و مســئولین نیز با اتخاذ تدابیر لازم، به 

قطع شدن هرچه سریع تر زنجیره این بیماری کمک کنند.
دبیر شــورای نگهبان در ادامه به موضوع مهم انتخابات اشاره کرد و گفت: 
انتخابات در نظام اســلامی از اهمیت بســیار زیادی برخوردار است و همه باید 
نسبت به انتخابات که سرنوشت کشور را می سازد، حساس باشند و برای برگزاری 

هرچه باشکوه تر آن، تلاش کنند.
آیت الله جنتی با بیان اینکه انتخابات ریاست جمهوری از اهمیت بسیار بالایی 
برخوردار اســت، افزود: هرچه به انتخابات نزدیک می شویم، فعالیت جریان های 
مختلف سیاســی در کشــور جهت حضور در این عرصه مهم بیشتر می شود که 

الان نیز شاهد افزایش این فعالیت ها هستیم.
وی بــا تأکید بر اینکه بخش مهمــی از فرآیند برگزاری انتخابات که همان 
بررســی صلاحیت های داوطلبان و نظارت بر اجراست بر دوش شورای نگهبان 
است، تأکید کرد: بررسی و احراز صلاحیت داوطلبان انتخابات امر بسیار مهمی 
است که ان شاءالله با توجه به مرّ قانون این وظیفه را مثل گذشته با دقت هرچه 

بیشتر انجام خواهیم داد.
آصفری مطرح کرد

پیشنهاد حضور یک نماینده مجلس
 در مذاكرات وین

عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس با بیان اینکه تیم 
مذاکره کننده ایرانی باید از تجربیات تلخ گذشته در برجام درس بگیرد، 
گفت: اگر قرار اســت توافقی صورت گیرد باید یک نماینده مجلس هم 

حضور داشته باشد.
محمدحســن آصفری، عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه مذاکرات وین نباید فرسایشی شود، گفت: فرسایشی 
شــدن مذاکرات فرآیند غلطی اســت و ما تجربیات تلخی در دوره های قبل در 

این زمینه داشتیم.
وی تاکید کرد: فرسایشی شدن مذاکرات باعث شد تا طرف غربی از مذاکرات 
سوءاستفاده کند و ما را پشت میز مذاکره معطل نگه دارد لذا نباید اجازه فرسایشی 

شدن مذاکرات را به طرف غربی داد.
این نماینده مجلس اظهار داشت: متاسفانه برخی از جریانات و احزاب داخلی 

کشور هم از فرسایشی شدن مذاکرات سوءاستفاده کردند.
وی با بیان اینکه تیم مذاکره کننده ایرانی باید از تجربیات تلخ گذشــته در 
برجام درس بگیرد، اظهار داشــت: معتقدم اگر قرار است توافقی در وین صورت 
گیرد باید یک نماینده از مجلس شــورای اســلامی هم در این مذاکرات حضور 

داشته باشد.
به گــزارش میزان، این نماینده مجلس بیان داشــت: ما در دوره های قبل 
هم بارها بر روی این موضوع تأکید کردیم، اما متاســفانه فرصتی ایجاد نشد لذا 

ضرورت دارد یک نماینده در مذاکرات وین حضور پیدا کند.

بقیه از صفحه 2
مرندی تاکید کرد: اتفاقا نظام خیلی از میدان ها را هزینه 
دیپلماســی کرد و در خود برجام، نظام بخش عمده ای از 
صنعت هسته ای را برای دیپلماسی قربانی کرد و این بخشی 

از میدان است.
وی ضمن بیان اینکه اگر در ســوریه داعش و القاعده 
دســت بالا را می داشتند در حوزه دیپلماسی حرفی برای 
گفتن نداشــتیم، تصریح کرد: اگر در عراق، داعش دست 
بالا را پیدا می کرد، دیپلمات های ما می خواستند در مورد 
چــه چیزی صحبت کنند؟ بنابراین واقعیت های میدانی و 
داخلی و ظرفیت ها و توانمندی های کشور در داخل و منطقه 
مجموعا شرایطی را فراهم می کنند تا دیپلمات ها بتوانند با 
دیگران صحبت کرده و منافع کشور را با مذاکره دنبال کنند.
این کارشناس مسائل بین الملل ضمن تاکید بر اینکه 
کاری که حاج قاسم با نجات عراق و سوریه انجام داد قدرت 
ما را افزایش داد و باعث شد در میز مذاکره توانمندی ده ها 
برابری داشته باشــیم، اظهار داشت: قدرتمندی متحدین 
ایران در منطقه باعث می شود که آمریکایی ها و اروپایی ها 
ما را به عنوان یک طرف بسیار قدرتمند ببینند و اگر این 
قدرت ها را از دســت می دادیم انگیزه اروپا و آمریکا برای 

مذاکره با ما چه بود.
ظریف در وین حتی یک بار هم از روس ها گله نکرد 
مرنــدی با بیان اینکه من تمام مدت که در وین بودم 
ظریــف حتی یک مرتبه از روس ها جلوی من گله نکرد و 
مــن که آنجا در تعامل دائم با رســانه های خارجی بودم، 
تنها رسانه های جهانی که از ما حمایت می کرد رسانه های 
روســی و چینی بود و رسانه های غربی روایت آمریکایی ها 
را حمایــت می کردند و به نظرم دکتر ظریف یک مقداری 
دچار فراموشی شده اند، بیان داشت: در آن سه هفته که در 
ویــن بودیم، آقای دکتر ظریف حتی یک مرتبه از روس ها 
جلــوی من گله نکرد و حتی گفت: دعوا در وین بین ما و 
آمریــکا بود و روس ها، چینی ها و حتی اروپایی ها برای ما 

مشکلاتی بوجود نیاوردند.
به نظر این کارشناس مسائل بین الملل ظریف احتمالا 
می داند که روس ها ارتباطی با شکست برجام ندارند، گفت:  
حتی غربی ها تاکنون چنین ادعایی نکرده اند و به نظرم آقای 
دکتر ظریف چون پروژه اصلی خودش به جایی نرســیده 
ناراحت است و طبیعی هست که مقداری دنبال مقصر باشد 
وگرنه مسائلی مثل آزمایش یک موشک به برجام هیچ ربطی 

ندارد و اصلًا در برابر برجام هیچ اهمیتی ندارند.
ذوق زدگی رسانه های غربی

رســانه های غربی با ذوق زدگی به بازتاب انتشار فایل 
صوتی ظریف پرداختند. 

در همیــن رابطه گاردین نوشــت: وزیر خارجه ایران 
در یک فایل صوتی از ســلطه فرمانده ترور شــده سپاه بر 
دیپلماســی کشور انتقاد و تصدیق کرد که نفوذ خود او بر 

سیاست خارجی ایران گاه به صفر رسیده است.
گاردین در ادامه نوشــت: برخی می گویند انتشار این 
فایل صوتی بی اعتبار کردن ظریف در داخل کشور را هدف 

قرار می دهد و برخی دیگر مدعی اند که این مصاحبه تلاشی 
از ســوی ظریف برای تبرئه خود از شکست های سیاست 

خارجی ایران است.
روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز نیز در بازتاب انتشار 
این فایل صوتی نوشــت: وزیر خارجه ایران گفت ســپاه 
سیاســت های کشور را وضع می کند. وی در این گفت وگو 

رقابت با فرمانده قدرتمند سپاه را تشریح می کند.
این رسانه آمریکایی نوشت: ظریف در این فایل صوتی 
پشــت پرده جنگ قدرت در بین مقام های ارشد ایرانی را 
نشان داد و بیان کرد که سپاه بر تصمیم گیری دولت سلطه 

دارد و به توصیه ها بی توجه است.
این رســانه به نقل از ظریف نوشت: »من دیپلماسی 
را فدای میــدان نظامی کردم در حالی که باید در میدان 

دیپلماسی خدمت می کردم.«
فشارها برای استعفای جان کری

پایــگاه اطلاع رســانی کنگره در گزارشــی نوشــت: 
»جان کری« فرستاده ویژه ایالات متحده برای تغییرات آب 
و هوایی با درخواست نمایندگان جمهوریخواه و تحلیلگران 

سیاسی برای استعفا از این سمت روبرو شده است.
روزنامــه نیویورک تایمز اعلام کرد که ظریف در فایل 
صوتی منتشر شده گفته است که جان کری به او گفته که 
اســرائیل ۲۰۰ بار منافع و مواضع ایران در سوریه را هدف 

حمله قرار داده است.
مقام های دولت بایــدن نیز این اتهامات را رد کرده و 
گفته اند: اطلاعاتی که گفته می شود »جان کری« با وزیر 
خارجه ایران به اشــتراک گذاشته اســت، در آن زمان به 
طور گســترده شناسایی شده و عده زیادی نسبت به این 

اطلاعات آگاه بودند.
»جان کری« نیز با انتشار توئیتی اتهامات مطرح شده را 
قاطعانه رد کرد و نوشت: این اتفاق هرگز نیفتاده است، چه 

زمانی که من وزیر خارجه بودم و چه پس از آن.
احضار ظریف به مجلس

ابوالفضل عمویی ســخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس طی نامه ای 
از آقای ظریف خواسته است که در اولین جلسه پیش روی 

کمیسیون امنیت ملی حاضر شود.
وی افزود: موضوع جلســه دو بحث اســت؛ اولا ارائه 
توضیحات از ســوی ظریف درباره فایــل صوتی درز پیدا 
کرده، ثانیا تعدادی ســؤال از عملکــرد وزارت خارجه در 

دستور کار است.
معرفی خاطیان به قوه قضائیه

علی کریمی فیروزجایی، عضو هیئت رئیسه با تاکید بر 
ورود کمیسیون امنیت ملی پارلمان به موضوع انتشار فایل 
صوتی وزیر امور خارجه، گفت: با بررسی دقیق این ماجرا، 

خاطیان به دستگاه قضایی معرفی خواهند شد.
دبیر هیئت رئیسه مجلس یازدهم گفت: ماجرای انتشار 
فایل صوتی وزیر امورخارجه نباید برچســب سیاســی یا 
جناحی بخورد و باید از دریچه امنیت ملی به آن نگریست.

قم – خبرنگار کیهان:
مراسم تشییع و خاکسپاری پیکر آیت الله 
سید محمد حسینی کاشانی با حضور علمای 

برجسته در شهر قم برگزار شد. 
مراســم تشییع و خاکســپاری آیت الله سید 
محمد حســینی کاشانی نماینده دور اول مجلس 
خبرگان که روز دوشــنبه بر اثر کهولت ســن و 
بیماری در ســن ۸۷ سالگی دارفانی را وداع گفت 
صبح دیروز )سه شنبه هفتم اردیبهشت ماه (۱۴۰۰ 
با حضور حجت الاسلام و المسلمین سید محمود 
علوی وزیر اطلاعات، آیت الله حسینی بوشهری و 
سعیدی امامان جمعه شــهر قم و اقشار مختلف 

مردم برگزار شد.
پیکر این عالم فقید پس از تشــییع از مسجد 
امام حسن عسکری)ع( قم به سمت حرم حضرت 
معصومــه)س( و اقامه نماز میت توســط آیت الله 
حسینی بوشهری امام جمعه قم برای خاکسپاری 

به گلزار شــهدا و در جوار فرزند شهیدش انتقال 
داده شد.

مرحوم آیت الله سید محمد حسینی کاشانی 

پدر همسر حجت الاسلام و المسلمین سید محمود 
علوی وزیر اطلاعات و پدر ســید محمود حسینی 
کاشــانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 

قم است.
رئیس جامعه مدرســین حوزه علمیه قم در 
پیامی خطاب به ســید موســی حسینی کاشانی 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی قم و فرزند آن 
مرحوم ارتحال عالم ربانی و فقیه وارسته حضرت 
آیت الله حسینی کاشانی که عمر با برکت خود را در 
راه تعلیم و تدریس و تالیف و تربیت فضلا سپری 
نمود به وی و بیت شریف آن مرحوم تسلیت گفت.

مدیــر حوزه هــای علمیــه، نیــز در پیامی 
ارتحال این عالم ربانی را تسلیت گفت.

آیت الله حسینی کاشانی چند سالی را در نجف 
و درس علمای این شــهر حضور داشت و پس از 
بازگشت به قم تحصیل و تدریس علوم دینی را در 

حوزه علمیه آنجا ادامه داد.
وی در روز ۶ اردیبهشت ۱۴۰۰ مصادف با ۱۳ 
رمضان بر اثر کهولت سن در یکی از بیمارستان های 

تهران درگذشت.

پیکر آیت الله حسینی کاشانی تشییع و به خاک سپرده شد

گزارش خبری تحلیلی کیهان

فرار از ننگ كارنامه خالی
با تهیه و انتشار فایل صوتی


